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Á remény küszöbén Genfben 

Megkezdődteka tárgyalások 
Kedd délelőtt Genfben 

megkezdődött a szovjet— 
amerikai csúcstalálkozó. 
Ronald Reagan amerikai el-
nök 10 órakor üdvözölte Mi-
hail Gorbacsovot, az SZKP 
KB főti tkárát a Genfi-tó 
par t ján levő Fleur d'Eau vil^ 
la előtt. Ez az épület a dél-
utáni második találkozó 
színhelye is. Miután a fotó-
sok és tévériporterek meg-
örökítették az eseményt, a 
két állam legfelsőbb vezetői 
megkezdték első megbeszélé-
süket. 

Az SZKP KB főti tkára és 
az amerikai elnök először 
négyszemközti megbeszélést 
folytatott. 

Az ezt követő tanácskozá-
son szovjet részről részt vett 
Eduárd Sevardnadze, az 
SZKP KB PB tagja, külügy-
miniszter, Georgij Kornyi-
jenko, a külügyminiszter el-
ső helyettese, Anatolij Dob-
rinyin, a Szovjetunió wa-
shingtoni nagykövete, Alck-
szandr Jakovlev, az SZKP 
KB propagandaosztályának 
vezetője, Leonyid Zamja-
tyin, a KB nemzetközi tá jé -
koztatási osztályának veze-
tője, valamint Andrej Alek-
szandrov, az SZKP KB fő-
t i tkárának tanácsadója. 
Amerikai részről részt vett 
a tanácskozáson George 
Shultz külügyminiszter, Do-
nald Regan, a Fehér Ház po-
litikai személyzetének főnö-
ke, Róbert McFarlane nem-
zetbiztonsági , tanácsadó, 
Arthur Hartman, az Egye-
sült Államok moszkvai 
nagykövete és Rozanne 
Ridgívay, európai és kana-
dai ügyekben illetékes kül-
ügyi ál lamtitkár. 

Délután fél három óra 
után folytatódtak Mihail 
Gorbacsov és Ronald Reagan 
tárgyalásai. Az amerikai el-
nök — amint már reggel — 
ismét a tóparti villa lépcső-
jénél fogadta az SZKP fő-
titkárát, majd a két politi-
kus szívélyesen beszélgetve 
lépett be az épületbe, ahol 
tanácsadóik részvételével 
folytatódtak a kétórásra ter-
vezett tárgyalások. 

* 

A négyszemközti megbe-
szélések javára tolódtak el a 
szovjet—amerikai csúcsta-
lálkozó első ülésének idő-
arányai. A kedd délelőtti, 
közel kétórás találkozó első 
felében — a tervezett 15 
perc helyett több rtiint egy-
órás időtartamban — négy-
szemközt, csupán a tolmá-
csok jelenlétében folytatott 
eszmecserét Mihail Gorba-
csov és Ronald Reagan, fő-
képp a szovjet—amerikai 
viszonyról, és a világpoliti-
ka néhány vonatkozásáról. 
Ezután a hivatalos kísére-
tek tagjait is a tárgyalóasz-
talhoz szólították. 

Az SZKP KB főti tkára a 
megbeszélések előtt úgy nyi-
latkozott, hogy nagy jelen-
tőséget tulajdonít a találko-
zónak. Hangsúlyozta, hogy 
egyik állam sem hagyhat ja 
figyelmen kívül poli t ikájá-
ban a másik fél és más or-
szágok érdekeit. 

A két külügyminiszter 
kezdeményezésére Gorba-
csov és Reagan úgy döntött, 
hogy a keddi és a szerdai 
nap folyamán a megbeszélé-
sekről nem adnak érdemi tá-
jékoztatást, utána pedig el-
döntik a nemzetközi közvé-

Mihail Gorbacsov — jobbról — és Ronald Reagan 
megbeszélésük előtt. (Telefoto: AP—MTI—KS) 

első 

lemény informálásának mód-
ját. 

E döntéssel összhangban 
lemondták a genfi sajtóköz-
pontban Shultz amerikai 
külügyminiszter kedd dél-
u tánra meghirdetett saj tóér-
tekezletét, és a két sajtószó-
vivő, Larry Speakes és Leo-
nyid ' Zamjatyin a délutáni 
saj tókonferencián igen szűk-
re szabta közlendőit. 

Larry Speakes egyebek 
között tagadta, hogy megálla-
podás jött volna létre egy 
ú jabb szovjet—amerikai 

csúcstalálkozóról, de jelezte, 
hogy erre a kérdésre még 
visszatérnek. 

Leonyid Zamjatyin, az 
SZKP KB nemzetközi tá jé -
koztatási osztályának veze-
tője úgy fogalmazott, hogy 
mindkét fél erdekeit lesz a 
tárgyalásokról való érdemi 
tájékoztatásban. Annyit el-
mondott, hogy a kedd dél-
előtti megbeszélések jó szel-
lemben, jó légkörben foly-
tak, érdemben vitatták meg 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

Növekszik 
az Akadémia szerepe 

Berend T. Iván látogatása Szegeden 
Szegeden töltötte a tegnapi 

napot Berend T. Iván akadé-
mikus, a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia elnöke. A 
reggeli órákban a megyei 
pártbizottságon fogadta Sza-
bó Sándor, a megyei pártbi-
zottság első titkára. A meg-
beszélésen — amelyen részt 
vett Székely Sándor, a sze-
gedi városi pártbizottság el-
ső t i tkára — szó esett a ha-
zai tudományos élet helyze-
téről, a Csongrád megyei tu-
dományos és kutatóhelyek 
szerepéről és feladatairól, 
tudománypolitikai kérdések-
ről, országos és regionális 
tervekről. 

A délelőttöt az Akadémia 
főti tkára a Szegedi Biológiai 
Központban töltötte. Alföldi 
Lajos akadémikus, az SZBK 
főigazgatója, valamint a tu-
dományos műhely vezetői tá-
jékoztatták Berend T. Ivánt 
a hazai biológiai kutatások 
eredményeiről, a szegedi tu-
dományos központ nemzet-
közi sikereiről, a tudomá-
nyos kutatómunka gyarapo-
dó gondjairól. Az Akadémia 
főti tkára megismerkedett az 
MTA Szegedi Biológiai Köz-
pont jának intézeteivel, a 
laboratóriumokban folyó 
munkával. 

A Szegedi Akadémiai Bi-
zottság kibővített ülésén — 
melyet délután rendeztek a 
SZAB Somogyi utca 7. szám 
alatti székházának tanács-
termében — Grasselly Gyu-
la akadémikus, a SZAB el-
nöke köszöntötte a résztve-
vőket, köztük Koncz Jánost, 
a megyei pártbizottság tit-
kárát és Papp Gyulát, a vá-
rosi tanács elnökét. 

Berend T. Iván bevezető 
előadásában tájékoztatót 
adott a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia előtt álló fel-
adatokról. Hangsúlyozta, 
hogy az Akadémia helye és 
helyzete napjainkban váltó-

Újabb garázsok épülnek 
Tegnap, kedden délután 

tartottak tájékoztatót a Tar ján 
Garázsépítő és -Fenntar tó 
Szövetkezet tevékenységéről. 
Köztudott, hogy a városban 
(és nemcsak itt) a hetvenes 
években ugrásszerűen meg-
nőtt a szsemélygépkocsik szá-
ma. Ezzel szemben sem az 
ú j lakótelepeiken, sem a ré-
gi városrészekben nem állt 
rendelkezésre elegendő tá-
roló. A lakótelepeken ma-
gánakciók indultak el, sze-
dett-vedett, „minél olcsóbb 
— annál jobb" garázsok 
épültek. 1970-ben alakult 
meg a Tar ján Garázsépitő 
Szövetkezet 250 taggal. -Az 
1981-es küldöttközgyűlés vá-
lasztotta meg a jelenlegi 
vezetőséget, a szövetkezet 
tagjai akkor már 469-en 
voltak. 

Ma Szegeden az ő keze-
lésükben van a legtöbb ga-
rázs, szám szerint 838. Aki 
gépkocsitárolót akar építeni, 
csak szövetkezeti formában 
'teheti meg.. lE z bizonyosi 
egységesítést is jelent, nincs 
többé „kutyaól", gondosan 
tervezett garázsok épülnek. 
A szövetkezet a helyi adott 
ságok figyelembevételével 

háromfélét épít. A hagyo-
mányos, palatetős sorgará-
zsok a legolcsóbbak, elő-
nyük az is, hogy a tagok 
sa já t kezűleg is besegíthet-
nek az építkezésbe, jobb 
esetben teljesen kiváltva a 
munkadí ja t , esetleg az 
anyagköltséget is. A másik 
típus az előregyártott ele-
mekből telepített sorgarázs, 
a harmadik — ez a legszebb 
és persze a legdrágább — 
a játszóteres sorgarázs. A 
töltésoldalba beépített gép-
kocsitárolók egyrészt erősí-
tik a töltést, másrészt a 
környék parkosítása is köny-
nyebben megoldható. Ilyen 
játszóteres sorgarázst — kö-
zel 200 gépkocsi számára — 
terveznek a 4-es villamos 
ta r ján i végállomásától a 
Csongrádi sugárútig, végig 
a töltés vonalán. Folytat ják 
a Göndör sori garázsépítke-
zést is, eddig 83 készült el 
a tervezett 271-ből, itt a 
költségeket és persze az á r a -
kat növelte, hogy a bejárat i 
utat is a tagok pénzéből 
kellett , megcsinálni. A 
Csongrádi sugárút városból 
kivezető szakaszánál és a 
Nyitra utcai részen 70-70 

előregyártott gépkocsitároló 
telepítését tervezik. 

Minden 20 garázs után 
közösen tar tanak fenn a 
tulajdonosok egy .huszon-
egyediket. A befolyt összeg 
fele helyben marad, ez ké-
pezi a felújítási alapot. A 
garázscsoportoknak ebből 
összegyűlik annyi pénze, 
hogy önerőből karban ta r t -
hassák, esztétikusabbá te-
hessék autóik házát. 

A fő profi lként garázsok-
kal foglalkozó Tar ján szö-
vetkezeten kívül Szegeden 
az Újszeged-odesszai és a 
„Bertalan" Garázsszövetke-
zet, valamint a Tabán, az 
Északi és a Tar ján IV. 
számú Lakásszövetkezet is 
foglalkozik gépkocsitárolók-
kal. A megyében összesen 
közel 2 ezer szövetkezeti 
garázs van. 

Az igények nőnek. A la-
kótelepi parkolási lehetősé-
gek ismertek A garázsszö-
vetkezetek célja, hogy min-
den igényt kielégítsenek a 
közeljövőben, hiszen a gép-
kocsik megóvása nemcsak 
egyéni, hanem népgazdasági 
érdek is. 

Regős Éva 

zásokon megy keresztül, nö-
vekszik szerepe és társadal-
mi súlya. Módosul az egész 
ország tudományi rányitási 
rendszere, és ennek eredője-
ként az MTA saját intézmé-
nyei mellett felügyeletet 
gyakorol a legkülönbözőbb 
kutatással és tudományos 
vizsgálódással foglalkozó fel-
sőoktatási intézmények és 
vállalatok fölött is. Ezzel 
együtt felelőssége is rendkí-
vüli mértékben gyarapodik. 
Jelentős változásnak ítélte 
azt is, hogy nem csupán a 
hazánkban folyó szinte vala-
mennyi alapkutatás és társa-
dalomtudományi kutatómun-
ka felett diszponál ezentúl az 
MTA, hanem a financiális 
kérdésekben is az eddiginél 
nagyobb szerep Jiárul rá. 
Előtérbe kerül az intézményi 
támogatás mellett a pályá-
zati rendszer, mely közelit a 
nemzetközi tudományos gya-
korlathoz. Elismerően szólt 
arról is, hogy a készülő he-
tedik ötéves terv az eddigi; 
nél jelentősebb összegekkel 
támogat ja az alapkutatáso-
kat. Az Akadémia — felmér-
ve a hazai tudományos ku-
tatás szinte teljes spektru-
mát — sok területen igyek-
szik kimozdulni egy koráb-
ban kialakult és mostanra 
megmerevedett rendszerből. 
Az akut problémák felszá-
molásában jelentós helyre 
került az egyetemekkel való 
együttműködés, a partneri 
viszony koordinációs szere-
pe. Az elképzelések szerint 
az Akadémia testülete, osz-
tályai és bizottságai az ed-
digieknél nagyobb szerepet 
kapnak fontos döntések elő-
készítésében és meghozata-
lában. A tervekben konkrét 
elképzelések szerepelnek a 
felsőoktatás és a tudományos 
kutatás összekapcsolására, a 
ma is meglevő érintkezési 
pontok bővítésére, az integ-
ráció erősítésére. A Magyar 
Tudományos Akadémia — 
mondta az elnök — igyek-
szik növelni társadalmi sú-
lyát, szellemi kisugárzó ere-
jét, s ennek érdekében gyak-
rabban rendez országos ér-
deklődésre számot tartó, a 
közgondolkodás homlokteré-
ben szereplő témákról elő-
adásokat. Ilyen lesz például 
még ez évben a magyaror-

szági bérrendszer összeha-
sonlító vizsgálatáról, minde-
nekelőtt a szellemi termékek 
nemzetközi szembesítéséről, 
valamint a magyar nyelv 
ápolásáról, tisztaságának vé-
déséről szóló központi elő-
adás. Az MTA szeretné erő-
síteni szerepét a tudományos 
értékek mérésében és mér-
céjének megállapításában. 
Berend T. Iván befejezésül 
arról is beszélt, hogy a tu-
dományos élet sem mentes a 
kutatók anyagi helyzetének, 
Szociális ellátottságának, a 
pálya presztízsveszteségéből 
adódó hátrányos helyzetének 
gondjaitól. 

Grasselly Gyula tájékoz-
tatta az MTA elnökét a Sze-
gedi Akadémiai Bizottság 
közel negyedszázados tevé-
kenységéről. a három me-
gyében működő tudomá-
nyos és kutatóhelyek együtt-
működéséről, a régiókban 
föltáruló feladatok közös 
megoldásának szándékáról, 
a célra orientált tudomá-
nyos kutatqmunka és a gaz-
dasági egységek igényének 
és fogadókészségének még 
ma is fellelhető aszinkron-
járól, valamint a kialakult 
szakbizottsági rendszer mű-
ködéséről) Beszámolójához 
csatlakozott Kristó Gyula, a 
történettudományok dokto-
ra, Filiusz István, a mező-
gazdasági tudományok dok-
tora és Barabás Zoltán aka-
démikus, akik a szakbizott-
ságok tevékenységének ered-
ményeiről és terveiről szá-
moltak be. 

A beszámolókat követően 
élénk eszmecsere alakult ki. 
A vitában többek között szó 
esett arról, hogy a Szegedi 
Akadémiai Bizottságot — 
regionális feladataihoz ido-
mulva — át kellene keresz-
telni Dél-alföldi Akadémiai 
Bizottságra. Hangsúlyozták a 
regionális nagvműszer-park 
és egy információs centrum 
létrehozásának szükségessé-
gét, vonzó tudósklub megte-
remtését. Szó esett társada-
lomtudományok és politika 
kapcsolatáról, a tudományos 
minősítések értékorientál-
tabb folyamatáról, a vidéki 
akadémiai bizottságok meg-
növekedett szerepéről és fe-
lelősségéről. 

T. L. 

Berend T. Iván megismerkedett a Szegcdi Biológiai Köz-
pontban folyó kutatómunkával. A genetikai intézetben 
Dudits Dénes csoportvezető tájékoztatta az Akadémia el-

nökét 


